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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Mniejszości Narodowych i Etnicznych (nr 36)
15 czerwca 2021 r.
Komisja Mniejszości Narodowych i Etnicznych, obradująca pod przewodnictwem 
poseł Wandy Nowickiej (Lewica), przewodniczącej Komisji, rozpatrzyła:

– wniosek przewodniczącej Komisji Wandy Nowickiej o podjęcie inicja-
tywy ustawodawczej w sprawie nowelizacji ustawy z dnia 6 stycznia 2005 r. 
o mniejszościach narodowych i etnicznych oraz o języku regionalnym 
(w zakresie uznania języka wilamowskiego za język regionalny).

W posiedzeniu udział wzięli: Andrzej Rudlicki dyrektor Departamentu Wyznań Religijnych oraz 
Mniejszości Narodowych i Etnicznych Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji, Tymote-
usz Król członek Stowarzyszenia na rzecz Zachowania Dziedzictwa Kulturowego Miasta Wilamowice 
„Wilamowianie”, dr hab. Tomasz Wicherkiewicz kierownik Zakładu Polityki Językowej i Badań nad 
Mniejszościami na Wydziale Neofilologii Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza w Poznaniu, dr Maciej 
Mętrak  adiunkt w Zakładzie  Językoznawstwa  Instytutu Slawistyki Polskiej Akademii Nauk oraz 
dr hab. Lech Nijakowski stały doradca Komisji.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Andrzej Kniaziowski i Beata Machul-
-Telus – z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych oraz Krzysztof Karkowski – legislator 
z Biura Legislacyjnego.

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Otwieram posiedzenie Komisji Mniejszości Narodowych i Etnicznych. Witam serdecznie 
wszystkich posłów i posłanki należących do Komisji, jak również gości uczestniczących 
w naszym posiedzeniu.
Porządek dzienny dzisiejszego posiedzenia przewiduje rozpatrzenie wniosku przewod-

niczącej Komisji Wandy Nowickiej o podjęcie inicjatywy ustawodawczej w sprawie nowe-
lizacji ustawy z dnia 6 stycznia 2005 r. o mniejszościach narodowych i etnicznych oraz 
o języku regionalnym w zakresie uznania języka wilamowskiego za język regionalny.
Informuję, że posiedzenie będzie prowadzone z wykorzystaniem środków komuni-

kacji elektronicznej umożliwiających porozumiewanie się na odległość. Informuję rów-
nież, że zgłoszenia do zabrania głosu w dyskusji przez posłów oraz gości należy wysyłać 
pod adres mailowy kmne@sejm.gov.pl. Jednocześnie informuję, że posłowie i posłanki 
członkowie Komisji, którzy są obecni na sali obrad, mogą głosować przy użyciu urzą-
dzenia do głosowania za pomocą legitymacji poselskiej. Wówczas nie logują się w syste-
mie komunikacji elektronicznej i nie używają tabletów. Informuję również, że posłowie 
potwierdzają swoją obecność na posiedzeniach Komisji, które są prowadzone z wyko-
rzystaniem środków komunikacji elektronicznej, poprzez zalogowanie się w systemie 
do głosowania oraz wydrukami udziału w głosowaniach.
Proszę  wszystkich  członków  i członkinie  Komisji  o zalogowanie  się  do systemu. 

Za chwilę przystąpimy do sprawdzenia kworum.
Szanowni państwo, mamy już kworum. W tym momencie w posiedzeniu bierze udział 

14 osób, ale nie zamykam jeszcze głosowania.
Możemy już przystąpić do realizacji porządku dziennego. Proszę państwa, dzisiejsze posie-

dzenie, jak już państwo wiedzą, poświęcone jest mojemu wnioskowi o to, aby znowelizować 
ustawę o mniejszościach w taki sposób, żeby uznać język wilamowski za język regionalny. 
Dyskusję na temat tej inicjatywy przeprowadziliśmy ostatnim razem na posiedzeniu Sejmu. 
W wyniku tej dyskusji uznałam, że nie tylko nie ma żadnych przeszkód, aby taki wniosek 
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i taki projekt złożyć, ale ewentualne uznanie – mam nadzieję – języka wilamowskiego za język 
regionalny jak najbardziej jest zgodne z ustawą o mniejszościach narodowych i etnicznych 
oraz o języku regionalnym.
W związku  z tym zwracam  się  do członków  i członkiń Komisji  o poparcie mojego 

wniosku, a w każdym razie niesprzeciwienie się temu wnioskowi. Zanim przystąpimy 
do formalnego rozstrzygnięcia tej kwestii, zwracam się do państwa posłów i posłanek. 
Czy ktoś chciałby zabrać głos? Jeśli osoby spoza Komisji chciałyby zabrać głos, rów-
nież są zaproszone, tylko z jedną prośbą. Bardzo proszę o bardzo krótkie wypowiedzi, 
bo niebawem zaczynamy posiedzenie Sejmu i musimy tę sprawę szybko rozstrzygnąć. 
Czy zatem ktoś z państwa posłów i posłanek chciałby w tej sprawie zabrać głos? Dobrze. 
Bardzo proszę, pan przewodniczący Zubowski.

Poseł Wojciech Zubowski (PiS):
Dzień dobry. Pani przewodnicząca, szanowni państwo, nawiązując do pani wypowiedzi, 
tylko chciałbym zwrócić uwagę, że nie podzielam pani…

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Przepraszam. Może pan troszkę głośniej mówić, bo słabo słychać?

Poseł Wojciech Zubowski (PiS):
Pani przewodnicząca, bardzo krótko. Chciałem tylko zwrócić uwagę, że nie podzielam 
pani zdania i opinii, ale myślę, że wątpliwości będziemy rozstrzygać w formie głosowania.
Jeszcze jedna uwaga. Poprosiliśmy o przedstawienie opinii Rady Języka Polskiego. 

Ta opinia, która do nas dotarła, była sporządzana chyba w czerwcu. Na ostatnim posie-
dzeniu Komisji dyskutowaliśmy jednak o opinii, która trafiła do Ministerstwa Spraw 
Wewnętrznych i Administracji w kwietniu albo maju tegoż roku. Mam więc pytanie. 
Czy możemy prosić o uzupełnienie materiałów o te materiały, które otrzymało MSWiA? 
Dziękuję bardzo.

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Trochę nie  bardzo  rozumiem pana wniosek. Otrzymali  państwo  z RJP… Słucham? 
Wszyscy posłowie i posłanki otrzymali najnowszy komunikat, który rada w tej sprawie 
podjęła. To już w zeszłym tygodniu wszyscy państwo otrzymali ten komunikat, więc 
jakby…

Poseł Wojciech Zubowski (PiS):
Tak. Pani przewodnicząca, ale kiedy rozmawialiśmy o tym komunikacie, było to w maju. 
Komunikat, który otrzymaliśmy od pani z sekretariatu, to jest komunikat, który pojawił 
się w czerwcu. Owszem, otrzymaliśmy więc najnowszy, ale nie otrzymaliśmy w takim 
razie przedostatniego.

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Prawdę mówiąc, oczywiście nie widzę tutaj powodu. W zasadzie komunikat jest prosty. 
Komunikat mówi, że RJP nie ma kompetencji, aby tę sprawę podejmować. Państwo mają 
ten komunikat. Nie wiem, o jakież tutaj formalne dokumenty chciałby pan się zwracać.

Poseł Wojciech Zubowski (PiS):
Pani przewodnicząca, były dwa komunikaty.

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Słucham?

Poseł Wojciech Zubowski (PiS):
Były dwa komunikaty w takim razie.

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Opinia wisi na stronie RJP. No dobrze, ale już pan tutaj wypowiedział swoje stanowisko.
Czy mam rozumieć, że pan przewodniczący chce, żeby głosować nad tym wnioskiem? 

Tak, rozumiem. Dobrze, to przyjmuję to do wiadomości.
Czy teraz ktoś z państwa zaproszonych gości chciałby zabrać głos? Bardzo proszę, 

jeżeli ktoś chciałby. Nikt się nie zgłasza.
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Zatem w takim  razie,  ponieważ  jest wniosek  o to,  aby  głosować nad  tym projek-
tem, przystępujemy do głosowania. Kto z posłanek i posłów jest za przyjęciem wniosku 
o podjęcie przez Komisję inicjatywy ustawodawczej w sprawie nowelizacji ustawy z dnia  
6 stycznia 2005 r. o mniejszościach narodowych i etnicznych oraz o języku regionalnym 
w zakresie uznania języka wilamowskiego za język regionalny?

Poseł Eugeniusz Czykwin (KO):
Jeszcze się nie wyświetla.

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Czekamy właśnie.
Kto jest przeciw albo wstrzymał się od głosu? To jest już ostateczny wynik, tak? Aha, 

to jest kworum. Jasne.

Poseł Eugeniusz Czykwin (KO):
Już myślałem, że to wynik.

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Ja też myślałam z nadzieją. Tak, to proszę zamknąć. Zamykamy głosowanie. Co w tej 
sytuacji?

Poseł Eugeniusz Czykwin (KO):
Wniosek nie uzyskał większości.

Przewodnicząca poseł Wanda Nowicka (Lewica):
Proszę państwa, informuję, że w głosowaniu wzięło udział 16 członków i członkiń Komi-
sji. Za wnioskiem było 8 osób, przeciw wnioskowi było 8 osób, nikt się nie wstrzymał.
W związku z tym wniosek ten nie uzyskał wsparcia Komisji.
Jednocześnie chciałabym państwa poinformować, że w związku z tym, że Komisja 

nie podjęła  tego wniosku, złożę projekt  tej ustawy  jako projekt poselski. Zapraszam 
wszystkich członków i członkinie Komisji, którzy chcieliby się pod projektem tej ustawy 
podpisać. Bardzo proszę się do mnie zgłosić i wtedy już omówimy szczegóły. Projekt ten 
i tak trafi do laski marszałkowskiej. Tyle z mojej strony.
Wyczerpaliśmy dzisiaj porządek dzienny naszego posiedzenia. Zamykam posiedzenie 

Komisji. Do widzenia państwu.


